
Scénář k rozhlasové reportáži – JARMILA VAŇKOVÁ 

Rodiče paní Jarmily Vaňkové pracovali jako poštovní úředníci, kteří byli umístěni do 

Užhorodu v tehdejší Podkarpatské Rusi. Tam se seznámili a vzali. 

´´Potom měli syna mého bratra v roce 24 a v roce 25 jsem se narodila já. No a pak když mi 

bylo necelých čtyři roky tak maminka už nepracovala a tatínek jako poštovní úředník byl 

přemístěn do Trenčína. ´´ 

V roce 1938 Hlinkova Garda začala vyhrožovat vražděním, tak ji spolu s jejím bratrem 

vzala teta do Prahy.  

  

Ta nám tam vyjednala bydlení u dvou starejch panen. Ty vypadaly jak bosorky, byly to 

Židovky, chudinky zahynuly v koncentračním táboře. 

 

Když jí bylo 15 let, tak 15. března roku 1939 obsadila německá vojska české země a 

byl vyhlášen protektorát Čechy a Morava. To byl začátek šestileté okupace. 

Na prvním místě byla němčina teprve na druhém místě byla čeština a někde se nesmělo 

promluvit česky jenom německy.  

 

V 6. třídě dostala čtyřku na vysvědčení, tak ji vyhodili ze školy a byla nucena jít někam 

pracovat. Na štěstí jí otec zařídil práci na poště, kde pracovala několik let.  

Opačně proti poště tak tam byl hotel a tam nahoře byl nějakej němčour, kterej odtamtud 

střílel z pušky, já když jsem se běžela domů najíst, tak on po mně střílel, já jsem se musela 

schovávat, musela kličkovat různě, abych se dostala na roh Veletržní, domů. Brigádníci za 

ním se nějak dostali do toho bytu vodstřelili ho, pak jsme měli už pokoj. 

5. května 1945 začalo pražské povstání. Začaly se stavět barikády a v tu dobu, co 

udělali Němci na Pankráci, se rozšířilo jako oheň. 

V Praze na Pankráci tam byl kolem soudu, železnej plot, tak voni napichovali naše děti 

český, který chytly rozkrokem na ty železný tyčky. To bylo něco strašnýho.  

Po válce paní Vaňková pracovala stále na poště na ústředně. V roce 1974 se společně 

s manželem odstěhovala z Prahy do Liberce, kde žije dodnes.  

Za celý svůj život paní Jarmila Vaňková prožila hodně špatných i dobrých momentů a 

příští rok oslaví úctyhodných 100 let. Ráda by dnešní mladé generaci něco vzkázala: 

Já vzkazuju mládeži, ať se kontrolujou, ať žijou čestně, ať jsou pravdomluvný, ať sliby 

neslibujou když je nemůžou splnit, ať pracujou poctivě, pro sebe a když to pomůže tak 

druhejm.  

 

 


